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FELDERÍTŐK TÁRSASÁGA EGYESÜLET 

 

A FELDERÍTŐK TÁRSASÁGA EGYESÜLET ELNÖKSÉGÉNEK BESZÁMOLÓJA 

A KÉT TISZTÚJÍTÓ KÖZGYŰLÉS KÖZÖTT VÉGZETT MUNKÁRÓL 

 

Tisztelt Közgyűlés! 

 Kedves Barátaim! 

A beszámoló összeállításánál fontos alapelvként tartottuk szem előtt, hogy a 

helyzetértékelés átfogó képet adjon a 2018–2021 közötti időszak általunk lényegesnek tartott 

eseményeiről. A négyéves időszak áttekintése mellett, a beszámoló tartalmazza a 2021. évben 

végzett munkáról szóló jelentést is. 

A megalakulásunk óta eltelt negyedik négyéves ciklusban, Elnökségünk megítélése 

1szerint, Egyesületünk – a pandémia miatt bekövetkezett külső körülmények mellett is – 

tovább erősítette az előző két ciklusban kivívott helyét a honvédelem érdekében tevékenykedő 

társadalmi szervezetek sorában. Szervezetünk elfogadottságának ékes bizonyítéka a 

tárgyidőszakban rendezett kiemelt rendezvényeink sikere. Gondolok itt az önálló magyar 

katonai felderítés/hírszerzés és elhárítás létrejöttének 100. évfordulója alkalmából, a KNBSZ 

Tudományos Tanácsával közösen szervezett, ünnepi szakmatörténeti konferenciánkra, vagy a 

NATO megalakulása 70. évfordulója, valamint Magyarország Szövetséghez történő 

csatlakozásának 20. évfordulója alkalmából rendezett szakmai-tudományos konferenciánkra. 

De megemlíthetem a Szemere Bertalan Magyar Rendvédelem-történeti Tudományos 

Társasággal közösen szervezett, az „1968 ötven év távlatából, elhárítók, felderítők, határőrök, 

honvédek, munkásőrök, rendőrök” című konferenciánkat is. Ide sorolhatom a 2021. évi, 15 

éves fennállásunk alkalmából rendezett emlékülésünket, vagy több könyvbemutatónkat is, 

amelyeken mind a Honvédelmi Minisztérium, mind pedig a szakmai vezetés magas szinten 

képviseltette magát és az erről szóló híradások helyet kaptak a HM médiafelületein is. 

Ugyancsak ennek tudható be az a tény, hogy a hozzánk hasonló profilú társadalmi szervezetek 

között is megnőtt az érdeklődés Egyesületünk iránt, tovább bővült együttműködő partnereink 

száma. 
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Mindehhez jelentős mértékben járult hozzá természetesen az is, hogy – az utolsó 

másfél év nehézségeivel együtt is – folyamatosan sikerült tagjaink számára színvonalas, 

vonzó programokat szervezni és ennek következtében – a sajnálatos veszteségek ellenére – 

folyamatosan nőtt taglétszámunk. (Az már más kérdés, hogy továbbra sem sikerült viszont 

Egyesületünk vonzerejét a szakma aktív állományára is kiterjeszteni, ami hosszabb távon 

komoly utánpótlási problémákat vethet fel Egyesületünk jövőjét illetően.) 

Szervezeti életünket több szempontból is meghatározták az új „civil törvény” által 

előírt szabályzók. Ezeknek igyekeztünk minden tekintetben megfelelni. Határidőre elvégeztük 

a szükséges változtatásokat Alapszabályunkban, javaslatainkat a Fővárosi Törvényszék is 

elfogadta.  

A 2018-ban megválasztott Elnökség a megalakulás évében és 2019-ben négy–négy, 

2020-ban kettő, 2021-ben levelezés útján szintén kettő, összesen 12 elnökségi ülést tartott. 

Ezek napirendjén az Elnökség éves munkaprogramjai, a Szekciók részére készített ajánlások, 

a jogszabályi háttér változása miatt az Alapszabály szövegében meghatározott módosítások 

előkészítése, az Egyesület által szervezett konferenciák és más rendezvények, programok, 

kiemelten a Felderítők Napja alkalmából szervezett ünnepségek előkészítése, az 

együttműködő partnereinkkel megkötött megállapodások előkészítésével és végrehajtásával 

összefüggő feladatok, tagfelvételek, illetve egyéb technikai jellegű kérdések szerepeltek. Az 

üléseken az elnökség tagjai fegyelmezetten megjelentek, az írásos megkeresésekre időben 

reagáltak, így azok mindig határozatképesek és igen aktívak voltak. Az elnökségi üléseket 

székhelyünkön, a Kerepesi út 29/b alatti helyiségünkben tartottuk. 

Az ülések és valamennyi kapcsolódó rendezvény előkészítése és megszervezése 

érdekében végzett lelkiismeretes munkájáért ezen a fórumon is szeretnék köszönetet mondani 

Dávid Ede ny. alezredes úrnak, az Elnökség titkárának, illetve pénzügyi ügyeink folyamatos 

és precíz kézbentartásáért Zsoltész Gábor ezredes úrnak, pénzügyi referensünknek.  

Az Elnökség és a Felügyelő Bizottság személyi összetételében a beszámolási 

időszakban nem történt változás. 

Az Elnökség aktívan kivette részét a központi rendezvényekre történő mozgósításból, 

illetve maga is több rendezvényt szervezett. Így például, az Elnökség szervezte az Egyesület 

képviselőinek részvételét a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat és más együttműködők által 

tartott rendezvényeken, testületi üléseken, konferenciákon, könyvbemutatókon, 
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tájékoztatókon, technikai bemutatókon. Ugyancsak az Elnökség végezte el a 

jogszabályváltozásokból adódó korrekciókat az Alapszabály szövegében, illetve készítette el 

az Egyesület tevékenységével kapcsolatos, felterjesztésre került, központilag előírt, 

jelentéseket, tájékoztatókat, adatlapokat. 

Egyesületünk képviseletében Gyenes István tábornok úrral felváltva részt vettünk a 

Gazdálkodási és Tudományos Társaságok Szövetségének rendezvényein. Így – többek között 

– tisztújító Közgyűlésükön, illetve a Hon- és Rendvédelmi Tagozat elnökségi ülésein.  

Munkánk alapvető színtereinek ebben a beszámolási időszakban is a Szekciókat 

tekintettük. 

 A Felderítők Társasága Egyesület Tudományos Szekciója a beszámolási időszakban 

Egyesületünk Alapszabályával, valamint az Elnökség éves munkaprogramjaival összhangban 

végezte munkáját. Tevékenységét, a 2019. év végén kitört, majd hosszabb időn át elhúzódó 

COVID–19 járvány, a beszámolási időszak utolsó két évében, jelentős mértékben korlátozta.  

  A Szekció, a négy év során, továbbra is fő feladatának tekintette a 

felderítés/hírszerzés és a biztonságpolitika témakörével kapcsolatos rendezvények 

(konferenciák, klub-napok, könyvbemutatók, látogatások) szervezését, aktuális témák 

feldolgozását, szakmatörténeti kutatási eredmények rendszerezését, megjelenítését és 

közreadását. Kapcsolatokat keresett és ápolt más, hasonló profilú szervezetekkel és 

intézményekkel, kereste és kezdeményezte a velük való együttműködést és a közös fellépés 

lehetőségét. A Szekció továbbra is nagy figyelmet fordított Egyesületünk tagjainak 

mozgósítására, szakmai összetartozásuk erősítésére. Továbbra is biztosította, és igény szerint 

elérhetővé tette, a tagjaink által képviselt szakmai tudást és tapasztalatot. A Szekció 

folyamatosan támogatta az Egyesület évkönyveinek és konferencia-kiadványainak 

megjelentetését, segítette a „Felderítő Szemle” rendszeres megjelenését. 

 A Szekció (az Elnökség támogatásával) a beszámolási időszakban, együttműködő 

partnereivel (kiemelten a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálattal), három konferenciát, kilenc 

klub-rendezvényt (ebből két könyvbemutatót), három látogatást, összesen 15 programot 

szervezett. 

 2018. május 10-én, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat Tudományos Tanácsával 

együttműködve, az NKE Ludovika főépület Kápolnájában, 240 fő részvételével, ünnepi 
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szakmatörténeti konferenciát szervezett az önálló magyar katonai hírszerzés és elhárítás 

létrejöttének 100. évfordulója alkalmából. A rendezvény előadói, három panel keretén belül, 

színvonalasan és hitelesen idézték fel a katonai hírszerzés és elhárítás 100 éves történetét és 

mutatták be a hazánk biztonsága szempontjából kiemelkedően fontos két szakmai terület 

jelenét és jövőjét. 

A 2018. november 8-án megtartott második konferencia az „1968 ötven év távlatából, 

elhárítók, felderítők, határőrök, honvédek, munkásőrök, rendőrök” címet viselte. A 

rendezvényre, melyet a Szemere Bertalan Magyar Rendvédelem-történeti Tudományos 

Társasággal, a Nemzeti Közszolgálati Egyetem Hadtudományi és Honvédtisztképző Karával, 

valamint a Nemzetbiztonsági Intézet Polgári Nemzetbiztonsági Tanszékével közösen 

szerveztünk, a Nemzeti Közszolgálati Egyetem Rendészettudományi Karának 

előadótermében került sor. A konferencia plenáris ülésen, majd három szekcióban 

(honvédségi, felderítő és rendvédelmi) elhangzott előadásokon keresztül dolgozta fel a Varsói 

Szerződés kijelölt fegyveres erői által végrehajtott 1968-as csehszlovákiai megszállás politikai 

hátterét, valamint annak katonai, felderítő, határőrizeti és rendvédelmi aspektusait. A plenáris 

ülésen elnökünk, Dr. Tömösváry Zsigmond ny. dandártábornok (PhD) tartott előadást, majd 

vezette a felderítő szekció munkáját, ahol Somkutas Róbert ny. alezredes, Szabari Ferenc ny. 

alezredes és Ripcse László ny. ezredes a katonai események dokumentumokon és személyes 

élményeken alapuló felderítő, míg Jagadics Péter ny. ezredes annak elhárítói aspektusait 

elemezte. A konferencián közel 100 fő, míg a Felderítő szekció munkájában 40–45 fő vett 

részt. 

A harmadik szakmai–tudományos konferenciát, a KNBSZ Tudományos Tanácsával 

együttműködve, 2019. április 9-én, az Észak-atlanti Szerződés Szervezete (NATO) 

megalakulása 70., valamint Magyarország Szövetséghez történő csatlakozásának 20. 

évfordulója alkalmából szerveztük. A rendezvénynek a Honvéd Kulturális Központ – Stefánia 

Palota adott otthont. A konferencián, ahol 130 fő volt jelen, három panel keretében mutattuk 

be a NATO létrejöttének történelmi és politikai körülményeit, a Magyar Honvédség útját a 

NATO-ba, az MK Katonai Felderítő Hivatal szakmai kapcsolatainak megalapozását, a 

Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat és a NATO biztonsági szervezeteinek együttműködését. 

A Szekció által szervezett kilenc klubrendezvényen a beszámolási időszakban is a 

tagságot érdeklő témaköröket dolgoztunk fel. Ennek keretében foglalkoztunk az informatikai 

biztonsággal, a magánnyomozás világával, a délszláv-térség békemissziós tapasztalataival, a 
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katonai felderítés és a kiberhadviselés, valamint a biztonságpolitika aktuális kérdéseivel. 

Előadást és beszámolót hallgattunk meg egy magyar békefenntartó hányatott életéről és 

tapasztalatairól, valamint könyvbemutató keretében ismertük meg egy, az Oroszországi 

Föderációban szolgálatot teljesített katonadiplomata élményeit, valamint a magyar katonák 

tevékenységének kulisszatitkait Dél-Vietnámban, 1973 és 1975 között. 

A Szekció (az Elnökség támogatásával), a beszámolási időszakban, három látogatást 

szervezett. 2018-ban a Budapesti Fegyház és Börtönbe látogattunk, 2019-ben a Bornemissza 

Gergely felderítő ezreddel ismerkedtünk meg, míg 2020-ban a KNBSZ kiürített Bartók Béla 

úti objektumát tekintettük meg. Különösen emlékezetes marad a MH 24. Bornemissza 

Gergely felderítő ezrednél tett látogatásunk, ahol Hadi Attila alezredes, akkori megbízott 

ezredparancsnok adott tartalmas, minden igényt kielégítő tájékoztatást az alakulat 

megalakulásának körülményeiről, az ezred helyzetéről, feladatairól és jelenlegi, valamint 

tervezett képességeiről. A tartalmas és igen színvonalas tájékoztatót követően, az alakulótéren 

szakmai-technikai bemutatóra került sor, melynek során megismerkedhettünk a felderítő 

alakulatnál rendszeresített főbb figyelő és felderítő műszerekkel, valamint a személyi 

állomány rendszeresített fegyvereivel. A bemutatón részt vevő alegységparancsnokok és a 

megbízott ezredparancsnok meggyőző, magas szintű szakmai felkészültségről, továbbá a 

katonai felderítés ügye iránti magasfokú elkötelezettségről tettek tanúbizonyságot. 

Szakmai munkánk eredményeként elismertségünk tovább növekedett. Egyre több 

szervezet keresi a kapcsolatot Egyesületünkkel, szervez velünk közös programokat, vagy 

veszi igénybe a tagjaink által képviselt szakmai tudást és tapasztalatot. Mindezek 

eredményeként, az elmúlt években tovább emelkedett a tagjaink sorába jelentkezők száma is.  

A négyéves munka tapasztalatai azt mutatják, hogy jó úton haladunk, amit az is 

bizonyít, hogy a Tudományos Szekció továbbra is Egyesületünk igazi motorja. 

A 2021-ben végzett munkáról 

 A Szekció, a COVID-19 járvány miatt bevezetett korlátozó (és részben egészségügyi 

önkorlátozó) intézkedések miatt, jelenléttel járó szakmai rendezvényt az év során nem tudott 

tartani. Az Elnökség támogatásával azonban részt vállalt az Egyesületünk megalakulásának 

15. évfordulója alkalmából tartott ünnepi megemlékezésünk előkészítésében, valamint néhány 

online konferencia elérhetőségét tudta a tagság részére biztosítani. Továbbra is támogatta 
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ugyanakkor Egyesületünk Évkönyvének megjelentetését és szakmai tartalommal történő 

megtöltését. 

 Összegezve megállapítható, hogy Tudományos Szekció, a vírusjárvány ellenére, az 

elmúlt négy évben is aktívan és célirányosan tevékenykedett, az Elnökség és a Közgyűlés 

által jóváhagyott éves munkaterveit (a 2021. év kivételével) végrehajtotta.  

 További munkánknak értelmet és lendületet ad, hogy rendezvényeinket tagjaink 

szívesen és rendszeresen látogatják, igénylik a találkozást, érdeklődnek programjaink iránt. 

Reméljük, hogy a járvány lecsengését követően aktivitásunk visszatér a korábbi szintre, 

melynek elérése azonban nem lesz könnyű feladat.  

 Ez úton is köszönetemet fejezem ki mindazon tagtársunknak, előadóinknak, akik 

rendezvényeinken, vagy azok megszervezésében szerepet vállaltak, szerzői, oktatói, 

tudományos-kutatói, szakértői tevékenységükkel növelték egyesületünk hírnevét és 

tekintélyét. Munkájukra a jövőben is számítunk!  

 Az Elnökség nevében megköszönöm Dr. Magyar István dandártábornok úrnak 

a hosszú időn keresztül végzett áldozatkész, tartalmas és színvonalas munkáját!   

A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekció is – az elmúlt négy év során – az Egyesület 

éves terveinek megfelelően, valamint a Szekció éves munkaprogramjai alapján szervezte 

tevékenységét. Minden fontosabb rendezvény előtt részletes végrehajtási tervet dolgozott ki, 

ami előfeltétele volt a sikeres lebonyolításnak. A Szekció eredményes munkát végezett a 

Felderítők Napi – immár hagyományossá vált – ünnepi találkozók, valamint az Egyesületünk 

megalakulásának 15. évfordulója alkalmából tartott ünnepi rendezvényünk előkészítése és 

megszervezése terén. Ezekre a rendezvényekre a Stefánia Palotában került sor, ahová a 

KNBSZ segítségével sikerült visszatérnünk. A jó hangulatú megemlékezéseken sok családtag 

is részt vett, lehetőség nyílt a felderítő szakemberek több nemzedékének (generációjának) 

találkozására is. Taglétszámunk sikeres növekedése, a tudományos területen végzett 

tevékenységünk mellett, talán ennek, a felderítő, hírszerző berkekben immár jól ismertté vált 

Felderítő Napi rendezvénynek is köszönhető. Ezeken az ünnepi megemlékezéseken, a 

hagyományoknak megfelelően, a KNBSZ vezetése és az együttműködő partnereink is 

képviseltették magukat. Az ünnepségeken a KNBSZ főigazgató-helyettese – a főigazgató úr 

nevében – emléktárggyal és oklevéllel ismerte el az Egyesület több tagjának kiemelkedő 

munkáját. 
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 A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekció egyik kiemelt feladata volt a hasonló 

profilú, velünk együttműködő társadalmi szervezetekkel való kapcsolattartás figyelemmel 

kísérése és építése. 

 Ezekkel a szervezetekkel alapvetően kiegyensúlyozott volt az együttműködés 

Az együttműködő szervezetek közül is kiemelném a Magyar Hadtudományi 

Társasággal, a Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetségével, a Szemere Bertalan Magyar 

Rendvédelem-történeti Tudományos Társasággal és a Békefenntartók Bajtársi Egyesületével 

kialakított kapcsolatainkat. Kölcsönösen részt vettünk egymás rendezvényein, közös 

konferenciákat szerveztünk. A Balassi Bálint Bajtársi Egyesülettel is beindult az 

együttműködésünk.  Képviselőink előadásokat tartottak rendezvényeiken, kiadványainkban 

kölcsönösen lehetőséget biztosítottunk egymásnak tudományos munkáink megjelentetésére 

Ezen a téren különösen Dr. Kis Benedek József ezredes úr végzett kiemelkedő munkát. 

A Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetségével kialakított hagyományosan jó és 

bensőséges együttműködésünknek megfelelően – az Elnökség és a Szekció közös 

szervezésében – részt vettünk a Szövetség februári éves beszámoló Közgyűlésein, valamint a 

rákoskeresztúri, illetve a farkasréti temetőkben az ejtőernyősök síremlékének koszorúzási 

ünnepségein. Évente átlagosan 30–35 fő képviselte Egyesületünket március hónapban, 

Szolnokon, a Magyar Ejtőernyősök Napja alkalmából tartott rendezvényen, ahol a színvonalas 

program részeként megkoszorúztuk az Ejtőernyős Hősi Emlékművet. Az elmúlt esztendőben 

pedig képviseltük Egyesületünket a MEBSZ megalakulásának 30. évfordulója alkalmából 

Szolnokon rendezett konferencián. Szeretném megköszönni Dr. Boldizsár Gábor elnök úrnak 

és a Szövetség vezetőinek a folyamatos, évek óta tartó magas színvonalú együttműködést. 

Egyesületünk képviseletében Széles Ernő ny. dandártábornok és Dr. Sallai Imre ny. 

ezredes kollégáink vettek részt a MATASZ különböző hazai és nemzetközi rendezvényein és 

tevékenykednek aktívan a tartalékosok körében. Tábornok urat négy éve a MATASZ 

elnökévé választották. Szeretném megköszönni a Magyar Tartalékosok Szövetsége 

vezetésének az aktív együttműködést és a közös munkát.  

 A Békefenntartók Bajtársi Egyesülete meghívására rendszeresen részt vettünk a 

Békefenntartók Napján, az Összhaderőnemi Parancsnokság által szervezett ünnepi 

rendezvényen, Pákozdon, valamint ugyancsak Pákozdon, az ENSZ Nemzetközi Béke Napján 

megrendezett megemlékezésen. Képviselőink rendszeresen látogatták a Békefenntartók 

Bajtársi Egyesülete által szervezett előadásokat és egyéb rendezvényeket. 
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A további sikeres együttműködés érdekében javasoljuk az új Elnökségnek, hogy 

tekintse át az aláírt közös megállapodásokat, mivel azok többségének megkötése óta hosszabb 

idő telt el, egy részüknél változtak a működési feltételek és a tisztségviselők is. 

Bár ezzel a területtel az Elnökség foglalkozik, de a munkaterület fontossága miatt itt 

kell szólnom a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálattal meglévő kapcsolatunkról is. 

A Szolgálat vezetése fontos együttműködő partnerként kezeli Egyesületünket és minden 

törvényes eszközzel támogatja tevékenységünket. Főigazgató úr engedélyével honlapunk a 

Szolgálat honlapjához kapcsolódva működhet. Egyesületünk honlapja a most lejárt négyéves 

elnökségi időszakban is az Alapszabályban megfogalmazottaknak megfelelően működött. Fő 

célunk fontos dokumentumaink, szervezeti életünk eseményeiről készült összefoglalók és 

egyéb tájékoztató anyagok, meghívók közzététele volt. A ciklus elején pontosítottuk a 

menürendszert. Teljesen új elemként megjelent a „Pályázatok “alcím, mely alatt közzé tudjuk 

tenni az elnyert pályázatokkal kapcsolatos összefoglalókat. 

Elérhetőségünk nem változott: a KNBSZ honlapján, a kiemelt partnerek között vagyunk 

megtalálhatók. Honlapunk technikai támogatását és az adminisztrátori teendőket továbbra is a 

KNBSZ szakemberei végzik, melyet ezúton is köszönünk. 

Fontosnak tartom azt is, hogy a Szolgálat állománygyűlésein rendszeresen három 

fővel képviselhetjük Egyesületünket. 

A jó kapcsolat egyik bizonyítéka az a tényt is, hogy Dr. Magyar István ny. tábornok 

úrral együtt tagjai lehettünk a Szolgálat szakmai folyóiratának (Felderítő Szemle) 

megjelenését segítő Szerkesztő Bizottságnak. A szakmai főigazgató-helyettes, Koronczai 

Géza vezérőrnagy úr és Oroszi Zsolt vezérőrnagy úr, főigazgató-helyettes személyében 

folyamatos, konstruktív és hatékony támogatásban van részünk. Ugyanezt mondhatjuk el 

Nagy József vezérőrnagy, főigazgató-helyettes úrról is, aki két alkalommal is részt vett 

rendezvényeinken, valamint Pánczél Krisztián ezredes úr, humán igazgatóról is, akivel 

folyamatos munkakapcsolatban vagyunk és aktívan támogatja tevékenységünket. Ezen a 

fórumon is szeretnék köszönetet mondani Dr. Béres János altábornagy, főigazgató úrnak és a 

főigazgató-helyettes uraknak, igazgató úrnak az Egyesületünkhöz való pozitív hozzáállásáért 

és támogatásért. 

A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekció sajnos, az előző évben változó 
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hullámokban jelentkező COVID-19 vírusjárvány miatt, a törvényekben és 

kormányrendeletekben elrendelt korlátozó intézkedések, valamint a nagyobb létszámban 

veszélyeztetett korban lévő tagságunkra tekintettel 2021-ben kevés rendezvény 

létrehozásában tudott közreműködni.  

Kérem tagjainkat, hogy azok, akik a meglévő, illetve más, hozzánk hasonlóan a 

honvédelem ügyét támogató társadalmi, civil szervezetekkel való kapcsolatok kialakításában, 

különböző rendezvények előkészítésében részt kívánnak venni, jelentkezzenek a Szekció 

megválasztásra kerülő vezetőjénél. 

Ezen a fórumon is megköszönöm Széles Ernő dandártábornok úrnak a ciklus során 

végzett folyamatos, színvonalas munkáját.  

A Szociális Szekció feladatát az elmúlt négy évben az Egyesületünk Alapszabályában 

meghatározottak szerint végezte. Ennek megfelelően kiemelt feladatának tekintette 

Egyesületünk és a felderítő szakma nehéz helyzetbe került tagjainak, képviselőinek 

felkutatását, részükre segítségnyújtás lehetőségeinek megkeresését, annak megszervezését és 

közreműködött a segítségnyújtásban résztvevők tevékenységének koordinálásában. Szervezte 

az Egyesület kegyeleti tevékenységét, mozgósította tagtársainkat ezen rendezvényeken történő 

részvételre. Képviselte Társaságunkat a Budapesti Nyugdíjas klub szociális szekciójában.  

Az elmúlt négy évben munkánkat négy vezérlő elv köré csoportosítottuk. 

Tevékenységünk fő jellemzője a tapintatosság, szükséges szintű segítség megtalálása, 

naprakész információk átadása a tagok számára. valamint olyan légkör kialakítása, hogy bajba 

került társaink bizalommal forduljanak hozzánk. 

A Szociális Szekció az elmúlt négy év során az alábbi területeken fejtette ki munkáját: 

- a Szociális Szekció vezetője minden alkalommal részt vett az Egyesület elnökségi 

ülésein és szociális kérdésekben tett lépéseiről rendszeresen beszámolt az 

Elnökségnek. Javaslatokat dolgozott ki szociális kérdésekben; 

- a Szociális Szekció önkéntes tagjain keresztül az évek során figyelemmel kísérte 

az Egyesület tagjainak szociális helyzetét; 

- javaslatunkra a Felderítő I–II. tagozat vezetői a Szociális Szekció vezetője és MH 

Katonai Igazgatási és Központi Nyilvántartó Parancsnokság Kegyeleti osztály 

munkatársai közösen előkészítettek egy emlékeztetőt a kegyeleti tevékenységgel 
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kapcsolatban, amit tagjainknak megküldtünk és az évek során többször 

pontosítottunk; 

- a Szociális Szekció a hozzátartozókkal együttműködve részt vett elhunyt 

tagtársaink temetésének megszervezésében, koordinálásában. Minden alkalommal 

támogattuk a hozzátartozókat. A Szekció mindenkor mozgósította a tagságot a 

temetési szertartáson való részvételre. 

Fontosnak tartottuk a Felderítő I–II. tagozatokkal való együttműködést szociális 

kérdésekben. Mindhárom szervezet törekedett arra, hogy mindenki azonos információval 

rendelkezzen szociális és kegyeleti ügyekben. Külön is szeretném megköszönni a Felderítő I. 

és a Felderítő II. Tagozat vezetőségének és személy szerint Dlask Róbert ny. ezredes és 

Altorjai Sándor ny. ezredes uraknak a konstruktív együttműködést. 

Az eltelt négy év során bekapcsolódtunk a Fővárosi Nyugdíjasok Szociális és 

Kegyeleti Munkabizottság munkájába. A Munkabizottságon keresztül információkhoz 

jutottunk az alábbi területeken: 

- a járványhelyzet miatt MH Katonai Igazgatási és Központi Nyilvántartó 

Parancsnokság ügyfélszolgálati tevékenységében bekövetkezett változásokról; 

- a veszélyhelyzet idején alkalmazandó védelmi intézkedések második üteméről 

szóló 484/2020 (XI.10.) Korm. rendelet alapján a rekreációs intézmények 

igénybevételének rendjében bekövetkezett változásokról; 

- a járványhelyzet miatt a kegyeleti szertartásokkal kapcsolatos katonai 

tiszteletadásban történt változásokról; 

-  a Honvédelmi Idősügyi Munkacsoport üléséről, ahol a nyugállományú katonákat 

és a honvédségi nyugdíjasokat érintő aktualitásokról, a tárca jövőbeli 

elképzeléseiről a Veterán és Obsitos Programok aktuális helyzetéről tárgyaltak. 

Sajnos a Munkabizottság néhány alkalommal olyan adatokat kért tőlünk, amelyeket 

sem időben, sem tartalmában nem tudtunk és nem is akartunk teljesíteni. Ennek alapvető oka, 

hogy mi egy szakmai társaság vagyunk. 

A Fővárosi Nyugdíjasok Szociális és Kegyeleti Munkabizottság ülésein az alábbi 

nagyobb témakörökben tettünk javaslatokat: 

- A nyugdíjasok üdültetési lehetőségeinek bővítése, 

- Orvosi ellátás javítása, 
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- Honvédségi Szociális Otthonok férőhelyeinek bővítése. 

A 2020-2021. években a koronavírus a Szociális Szekció munkájára is rendkívül 

kedvezőtlen hatással volt.  Rendezvények, konferenciák és ami a legfájóbb, személyes 

találkozások maradtak el, így a feladatkörünkbe tartozó információk áramoltatásának 

lehetősége nehezebb lett.  

 

Meggyőződésem, hogy a Szociális Szekció által az elmúlt négy évben végzett munka az 

ismert körülmények ellenére is segítette a Felderítők Társasága Egyesület szociális 

célkitűzéseit. Legnagyobb eredménynek azt tartom, hogy tevékenységünkkel tovább 

erősítettük Tagságunk összetartó erejét. 

A nyugdíjas Klubok (Felderítő I/II., Elhárító) tagozataival együttműködve, segítettük a 

kegyeleti tevékenységet, megszerveztük a koszorúk/sírcsokrok beszerzését és elhelyezését 

elhunyt bajtársaink búcsúztatásánál. Egy–egy kegyeleti napon részvétet nyilvánítottunk, 

illetve felkerestük korábban elhunyt bajtársak emlékhelyét is. Nem mindig könnyen, de 

minden esetben találtunk olyan személyt tagjaink közül, aki vállalkozott a gyászbeszéd 

elmondására. 

Tisztelettel és kegyelettel vettünk részt elhunyt bajtársaink temetésén, Egyesületünk 

közössége nevében is megadva a végtisztességet. Több olyan bajtársunktól, illetve 

munkatársunktól is elbúcsúztunk, akik ugyan nem voltak Egyesületünk tagjai, de a szakmának 

ismert személyiségei, segítői voltak. 

A beszámoló időszakában 16 bajtársunk távozott közülünk: Kiss Tibor ny. vőrgy., Árvai 

Zoltán ny. vőrgy., Kevei Gyula ny. ezds., Bokor István ny. ezds., Simon Csaba ny. ezds., 

Gergely Botond ny. ezds., Román György ny. alez., Varga Lajos ny. hőr alez., R. Gál József 

ny. szds., Angi Ferenc fhdgy., Komjáthy Árpád ny. ezds., Kucsa János ny. alez., Dr. Lánszki 

János ny. ezds., Kántor Ferenc ny. vörgy., Orosz Péter ny. alez., Török Árpád ny. ezds. 

(Kérem, hogy néma felállással adózzunk elhunyt bajtársaink emlékének. Köszönöm!) 

Elhunyt bajtársaink emlékére minden évben koszorút helyeztünk el Szolnokon az 

Ejtőernyős emlékműnél, illetve Pákozdon a Békefenntartó emlékműnél. Köszönet 

mindazoknak, akik megjelentek a végtisztességek megadásán és a megemlékezéseken. 
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A Szociális Szekció vezetőjének feladatát Juhász György ny. dandártábornok úr négy 

éven keresztül látta el. Az Elnökség nevében megköszönöm nagy empátiával végzett 

lelkiismeretes munkáját! 

Szervezeti életünket illetően, a beszámolási időszakban – a jelenlegivel együtt – négy 

rendes és egy „elektronikus” Közgyűlést tartottunk. A rendes Közgyűléseken az Elnökség és a 

Felügyelő Bizottság évente beszámolt a végzett munkáról, számot adott az Egyesület 

pénzügyi helyzetéről, illetve a közhasznú tevékenység érdekében felhasznált eszközökről. 

Megválasztotta a beszámolási időszakra az Egyesület új tisztségviselőit. Az „elektronikus” 

Közgyűlés – a Covid-19 járványhelyzetben elrendelt korlátozások miatt – elfogadta az 

Egyesület 2020. évi beszámolóit és megválasztotta a mai tisztújításhoz szükséges Jelölő 

Bizottságot. Valamennyi Közgyűlésünk határozatképes volt, amiért külön is szeretnék 

köszönetet mondani a tagságnak. 

Ami a taglétszám alakulását illeti, a ciklus elején, 2018-ban 162 fővel indultunk. Annak 

ellenére, hogy a beszámolási időszakban 16 fő elhalálozott és öt fő kilépett tagjaink sorából, 

három fő pedig külszolgálata miatt kérte tagsága ideiglenes felfüggesztését, örömmel 

jelenthetem, hogy jelenlegi taglétszámunk 163 fő (ebből 137 rendes tag, 21 fő Örökös 

Tiszteletbeli Tag, 5 fő pártoló tag). Mindez Egyesületünk presztízsének és vonzerejének 

folyamatos növekedéséről tanúskodik. Fontosnak tartom arról is tájékoztatni a jelenlévőket, 

hogy a beszámolási időszakban összesen 20 főnek ítélte oda a Közgyűlés az „Örökös 

Tiszteletbeli Tag” címet. Közülük 17-en még aktívan erősítik Egyesületünket, hárman sajnos 

már nem lehetnek közöttünk. 

Sajnos, a sok sikeres rendezvényünk mellett, éppen ez a terület, a szervezetépítés az, ahol 

komoly nehézségeink adódtak. Egyesületünk „korfája” fokozatosan romlik. Próbálkozásaink 

és kezdeményezéseink ellenére, az utóbbi években a 2018. évi 12%-ról mára 7 %-ra csökkent 

aktív állományú tagjaink száma, és ezen mindenképpen szeretnénk változtatni. 

Amennyiben ez a tendencia tovább folytatódik, a tagság átlagos életkorának további 

növekedésével és ezzel párhuzamosan aktivitásának fokozatos csökkenésével kell 

számolnunk. Ez akár Egyesületünk hosszú távú működését is veszélyeztetheti. 

Létfontosságúvá vált tehát az aktív állomány körében történő tájékoztató és toborzó munka 

intenzív beindítása, amelyhez az állományilletékes parancsnokok és a helyi vezetők együttes 
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támogatására van szükség. Az aktív állományú felderítő kollégák „megszólítása” érdekében 

továbbra is keressük a megoldást, ehhez szívesen várjuk tagtársaink javaslatait is. 

A beszámolási időszakban sok segítséget kaptunk Egyesületünk Felügyelő Bizottságának 

tagjaitól, akik éberen őrködtek az Egyesület jogszabályok szerinti működésén, tanácsaikkal, 

javaslataikkal komoly segítséget nyújtottak a szervezeti élet törvényes feltételeinek 

javításához. Ezt a munkát 2018 óta Pászka Tibor ny. dandártábornok., Ledács Kiss Jenő ny. 

ezredes és Dr. Mihók Sándor ny. alezredes végzi. Munkájukat tisztelettel megköszönöm. 

Egyesületünk életét és tevékenységét szemléletesen mutatják be Évkönyveink, melyek 

közül a 2021. évit ez alkalommal is kézbe vehettétek. Ez a kiadvány sorrendben már a tizedik 

és azt megalakulásunk 15. évfordulójának szenteltük. A saját, valamint az együttműködő 

partnerekkel közösen szervezett rendezvények anyagain túl, tartalmazza éves beszámolónkat 

és munkatervünket, továbbá az év egyetlen jelentős jelenléti eseményéről tájékoztatást ad, 

képeket, híreket közöl tagságunk és a szervezetünk iránt érdeklődők számára, illetve 

megtalálható benne egy tanulmány is. Külön köszönöm – valamennyiünk nevében – Ledács-

Kiss Jenő ny. ezredes úrnak eddigi évkönyveink megjelentetése érdekében kifejtett 

áldozatkész munkáját, Dr. Magyar István ny. dandártábornok úrnak és Gál Csaba ny. ezredes 

úrnak a ciklus kiadványainak szerkesztésében való közreműködését és azt, hogy Hugyecz 

György ny. alezredes és Kemény János úrral együtt fotósorozatban örökítették meg 

rendezvényeinket. 

Ha már a kiadványokról esik szó, itt kell jeleznem a Közgyűlésnek, hogy a Tudományos 

Szekció felhívására, 2018-ban, az önálló magyar katonai hírszerzés/felderítés létrejöttének 

100. évfordulója alkalmából „Az én felderítő/elhárító történetem” címmel kiadványt 

jelentettünk meg, ami be is került a jubileumi évfordulóval kapcsolatosan központilag 

megjelenésre tervezett kiadványok sorába.  

Még egy újdonságról szeretném tájékoztatni a Közgyűlést. 2018-ban, Dr. Magyar István, 

Király Elemér és Zsoltész Gábor bajtársaink hathatós közreműködésével, immár másodszor 

pályázatot nyújtottunk be, sikeres lett. A 2019. és 2020. évi pályázati kiírás alkalmával is 

beadtuk pályázatunkat. Mindkettőt befogadták, azonban mindkét alkalommal csak 

„várólistásak” lettünk. 2021-ben ismételten beadtuk pályázatunkat és ezúttal ismét sikeres lett, 

várjuk a támogatás átutalását. Ezen kívül 2020-ban a Sziklakórház Alapítvány biztosított 

Egyesületünk alaptevékenységének támogatására jelentős támogatást, amelynek elszámolását 
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ebben a hónapban fejezzük be.  Mindezek jelentős mértékben javították Egyesületünk anyagi 

lehetőségeit és mozgásterét. Ennek eredményeként tudtuk megújítani tagsági 

igazolványainkat, kiadni ez évi Évkönyvünket, valamint beszerezni néhány, a szervezeti 

életünk működését segítő technikai eszközt. Köszönet érte a közreműködőknek! 

Sajnos a Covid-19 járvány Egyesületünk tevékenységére is kedvezőtlen befolyást 

gyakorolt. El kellett halasztanunk a 2020. május hónapra tervezett konferenciánkat és a 2021. 

évi beszámoló és feladatszabó közgyűlésünket – más társadalmi szervezetekhez hasonlóan – 

már mi is online formában tudtuk csak megtartani. Ezért külön öröm volt számomra, hogy 

végre jelenléti rendezvényen emlékezhettünk meg 2021. november 11-én a Felderítők 

Napjáról és Egyesületünk megalakulásának 15. évfordulójáról. 

Végezetül feltétlenül szólni szeretnék arról, hogy eredményes tevékenységünkhöz 

hozzájárultak azok a feltételek, amelyeket a Kerepesi út 29/b székhelyünkön a Zrínyi Kht. 

részünkre biztosított és az a segítség, amelyet folyamatosan személy szerint Gárdos Vilmos 

ny. alezredes úrtól kaptunk. Ugyanezt mondhatom el arról az időszakról is, amióta a 

Hadtörténeti Intézet és Múzeum vette át az objektum felügyeletét. Személy szerint pedig 

Üveges Tibor törzszászlós úr is minden segítséget megad a működési feltételek biztosítása 

során. Köszönjük. 

Tisztelt Közgyűlés! Kedves Barátaim!  

Az Elnökség nevében ennyiben kívántam számot adni az elvégzett munkáról. Mind a 

magam, mind pedig az Elnökség tagjai nevében szeretném megköszönni az Egyesületünk 

tagjainak támogatását és a rendezvényeken történő aktív részvételt, a tisztségviselőknek pedig 

azt az önzetlen és folyamatos munkát, amit az Egyesületünk eredményes működése érdekében 

valamennyien végeztek. Meggyőződésünk, hogy Egyesületünk további sikeres működése, 

tekintélyének megőrzése továbbra is csak közös erőfeszítéssel és tenni akarással biztosítható.  

Bejelentem, hogy az Alapszabály értelmében az Egyesület tisztségviselőinek megbízatása 

a beszámolók elfogadását, illetve a munkaterv javaslat beterjesztését követően lejár. 

Köszönjük az eddigi bizalmat. 

Köszönöm megtisztelő figyelmeteket. 

Budapest, 2022. március 4-én                       Dr. Tömösváry Zsigmond ny. dandártábornok 

                                                                                                  elnök 


